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O activitate rodnica. 
Numărul de azi al revistei noastre, 

apare pe frontispiciu fără numele acela 
pe care până acuma ne-am obişnuit a'l 
vedea de multă vreme în fruntea acestei 
reviste. Directorul revistei, dl Constantin 
Popp, încă în numărul trecut, şi-a luat 
adio dela cetitorii noştri — din motive de 
vârstă şi stare sanitară. 

Patruzeci de ani sunt mulţi ani pentru 
o vieaţă de om, dar încă pentru o revistă, 
când vedem cât de efemeră este existenţa 
celor mai multe realizări de felul acesta, 
în timpurile noastre. Şi dl Constantin Popp, 
a fost în tot timpul acestor patru decenii 
un gregar tenace, mai apoi un conducător 
cu multă pricepere şi foarte circumspect. 
Căci trebue să se ştie, că şi o revistă de 
specialitate, cu toate că nu e aşa de com
bativă ca un ziar cotidian, eu conţinut 
variat politic, social etc, totuşi e obligată 
a~şi spune cuvântul la locul său, sau a-şi 
pune şi anumite rezerve, cari pe teren 
economic-financiar sunt de multe ori tot 
atât de întemeiate şi necesare, caşi în 
politică, tocmai penfrueă banul mişcă şi 

politica. Sunt anumite somităţi şi instituţii 
cari îrebuesc menajate, fiindcă revistă 
noastră nu există numai pentru ea însăşi, 
ci pentru totalitatea băncilor româneşti 
din Transilvania, al căror purtător de 
cuvânt este, atât în bine cât şi în rău. 

— Şi dl Constantin Popp, a şMui menţine 
tonul cuvenit, atât sub dominaţiunea ma
ghiară, cât şi sub imperiul actual Hotat 
dela natură cu pricepere şi tragere de 
inimă pentru problemele totdeauna actuale 
ale economiei naţionale, de eând a intrat 
în cariera de funcţionar de bancă, a în
ceput să colaboreze la această revistă 
întemeiată de fostul său coleg de bancă 
regretatul Dr. Cornel Diaconovich. 

Revista aceasta, înfiinţată în epoca de 
ascensiune a băncilor noastre din această 
parte a ţării, a fost atunci nu numai o 
noutate publicistică, necunoscută până a-
tunci la noi, ci şi o necesitate eare nu 
mai trebuia ignorată. Trebuia să avem un 
organ prin care băncile noastre aveau 
să-şi spună cuvântul în chestiile de mare 
importanţă ale zilei. Lupta pentru pă
strarea individualităţii noastre etniee, şi 
pentru independenţa noastră economică, 
era în toiu. In schimb aveam puţine per
soane cari să priceapă rosturile econo
mice In epoca aceia de realizări noui 
condeiul dlui Constantin Popp era o unealtă 
indispensabilă de afirmare a politicei eco
nomice româneşti. 

Paralel eu acţiunea economică desfă
şurată de noi, trebuia să meargă şi o 
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acţiune de propagandă şi de informaţie 
în tabăra contrară, adecă a celor din 
Budapesta. Trebuia convinsă Budapesta, 
că o acţiune economică a noastră nu în
senina separatism sau regionalism — după 
cum nu înseamnă nici azi — ei contribuia 
la ridicarea bunei stări a întregei ţări. In 
zadar ar fi fost acţiunea aceasta mărgi
nită numai la revista noastră, care scrisă 
în limba românească, aproape de loc nu 
ar fi fost accesibilă cu conţinutul ei, Un
gurilor din Budapesta, cari numai de limbă 
românească să nu audă. Cunoştinţele lin-
guisfice ale d-lui Constantin Popp au fost 
rodnice şi în privinţa aceasta. Ca cola-
borator la „Magyar Penziigy" din Buda
pesta a făcut cauzei româneşti mari ser
vicii ca informator şi propagandist con-
ştienţios şi înverşunat. 

Laicul ar crede, că conducerea unei 
reviste de talia modestei noastre „Reviste 
Economice1' nu e lucru mare. Nu e vorbă, 
când sunt colaboratori suficienţi, chestia 
e mai simplă. Dar cum cazul acesta nici 
azi, în România Mare şi plină de specia
lişti cu şcoli înalte, la revista noastră nu 
prea obvine — mai mult din nepăsare 
decât din nepricepere — s'a întâmplat 
destul de des, ca dl Constantin Popp să 
întrunească în persoana sa trinitatea de 
colaborator, redactor şi director. Aceasta 
însă chiar şi în relaţiunea noastră mo
destă nu e lucru uşor. Acele opt pagini 
ale revistei noastre din care să compune 
în mod normal, nu sunt uşor de umplut 
de. o singură persoană. De aceea îl vedem 
pe dl Constantin Popp jertfindu-şi destule 
ori chiar şi nopţile de odihnă numai pentru 
ca revista sa la care ţinea foarte mult, 
să apară regulat şi într'o haină demnă. 
A fost o muncă aprigă şi numai cei din 
anturajul său infim ştiu aprecia în mod 
just străduinţele şi grijile depuse de el în 
decursul acestor patruzeci de ani de neo
bosită şi rodnică activitate. 

Dar eu toate că cursul normal al vieţii 
îl sileşte să mai lase din elan, şi să se 
retragă încet-încet spre oeupaţiuni mai 
puţin obositoare şi mai mult distractive, 
să sperăm că nu ne va da eu fotul uitării, 
deoarece sănătatea şi vioiciunea sa ne 
îndreptăţesc să~l vedem colaborând şi 
mai departe ca externisf şi onorând re
dacţia noastră cel puţin din când în când, 
cu prezenţa persoanei sale simpatice. De 

aceea, acuma la plecare, să-i urăm îneă 
mulţi ani de sănătate şi activitate, cu atât 
mai vârtos, că creerul care munceşte nu 
rugineşte 1 

Planul economie românesc. 
(Urmare). 

111. 
La noi s'a încercat acum eâţiua ani 

elaborarea unor planuri economice care 
să dea economiei româneşti o direetiuă 
unică şi precisă pentru desuoltarea ei. 
Ele au plecat însă dela persoane par
ticulare şi au făcut puţin obiectul aten
ţiei organelor statului. 

Au fost totuşi împrejurări când ofi
cialitatea s'a uăzut în necesitatea de a 
întocmi planuri de aetiuitate a unor do
menii economice. Astfel e legea din 
Iunie 1937 eare limitează şi reglemen
tează inuestifiunile industriale. O comi-
siune a însărcinată să urmărească exe
cutarea unei direcfiue bine precizate în 
lege. Politica ei, e totuşi puţin neclară. 

Problema planului economie propriu 
zis demne actuală în Mai 1938 când 
printr'o modificare a legii de organizare 
a Consiliului Superior Economie, se dă 
în atribuţia acestuia, întocmirea unui plan 
economie pentru mai mulţi ani. 

Deja în uara aeeluiaş an, Consiliul 
Superior Economie, a început lucrul şi 
a dat la iueală o carte întitulată „Orientări 
generale pentru alcătuirea unui plan eco
nomie pe un termen mai lung". 

Aceste „orientări" cuprind o expu
nere a principiilor generale după cari 
ar trebui să se alcătuiască un plan eco
nomie, arătând situaţia de fapt din dife
ritele sectoare ale economiei româneşti 
şi ce ar trebui să se facă, eare ar fi 
scopul de atins. 

Baza ideologică a acestor „orientări" 
este încurajarea iniţiatiuei particulare, eu 
limitarea necesară a intervenţiei statului, 
mai ales în eeeaee priueşte chestiunile 
de amănunt. 

Recent, Consiliul Superior Economie 
a prezentat un anteproiect al planului 
economie şi în acelaş timp a publicat 
într'un uolum întitulat „Aspecte ale eco
nomiei româneşti" cercetările preliminarii 
pentru întocmirea planului. 
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Anteproiectul aşa eum a fost publicat 
în ziare cuprinde o expunere largă a 
necesităţilor tuturor ramurilor economice 
a ţării, arătând ce s'ar putea realiza din 
ele într'o perioadă de 5 ani. 

El începe prin arătarea situaţiei că
ilor de comunicaţie, expunând princi
pial care ar fi direetiuele de lucru. Ne 
uom mărgini să arătăm punctele princi
pale ale programului fără a aminti şi 
criticele pe care le faee el situaţiei 
actuale. Intr'un plan construcţii), intere
sează numai ceea ce e de făcut. 

In ceea ce priveşte C. F., se 
preconizează. 

1. Greierea unor linii noi, arătând 
unele din aceste linii. 

2. Necesitatea dublării unor linii. 
3. Prefacerea dublării, dacă ar fi de 

ales între aceasta şi electrificare. 
4. Refacerea şi completarea mate

rialului rulant. 

In ceea ce priveşte şoselele. 
Planul nu faee decât sugestiuni de 

principiu pornind dela constatarea situ
aţiei foarte rele în eare se află atât şo
selele cât şi puţinătatea mijloacelor de 
tracţiune pe ele. Planul crede că e ne
cesar ea: 

1. In priuinţa şoselelor să se înceapă 
îmbunătăţirea lor pornind dela cele eu 
caracter local apoi la cele eu caracter 
judeţean, pe ţinut şi la urmă la cele na
ţionale. 

2. Pentru mărirea numărului de auto
mobile şi camioane, ar fi necesară re
ducerea taxelor uamale, punând în schimb 
o taxă mai urcată la benzină. 

3. Relatiu la concurenţa care există 
între şosea şi C. F., se crede că ea nu 
trebue discutată şi nu trebuesc luate mă
suri de apărare a G. F. împotriua con
curenţei automobilului. Interesul statului 
este desuoltarea tracţiunii mecanice pe 
şosele şi câştigul lui aci e mult mai mare 
deeât ar pierde G. F. 

4. Autostradele, nu pot fi cuprinse 
în planul pe 5 ani, necesitând eforturi 
financiare pe cari actualmente nu le 
putem faee. 

Canaturile şi eăile de comunicaţie 
pe apă, nu pot fi cuprinse nici ele în 
cele dintâi măsuri ce trebuesc luate, tot 

din cauza marilor inuestiţii pe eare 
le cer. 

In ce priveşte utilajul. 
1. Porturile actuale sunt insuficiente 

şi utilajul lor redus. E necesară moder
nizarea imediată .a porturilor Constanţa 
şi Galaţi. 

2. Gările de G. F. sunt în ce priueşte 
liniile foarte insuficient echipate. Nu se 
ua putea faee mult la început, dar prin 
dublarea unor linii se uor desconge
stiona în bună parte. 

3. Magaziile şi silozurile, lipsesc şi 
prin aceasta se împiedică o bună ualo-
rizare a produselor mai ales pentru ţă
rani. Construirea de noi silozuri nu trebue 
făcută în porturi, ei în chiar centrele de 
producţie. 

4. îndiguirile sunt necesare şi toate 
râurile noastre ar trebui indiguite pentru 
asigurarea unor mai mari terenuri de 
cultură. Efortul acesta financiar, ua trebui 
deocamdată însă limitat la amenajarea 
eu diguri şi irigaţiune a regiunii inun
dabile a Dunării. 

Anteproiectul trece apoi la studiul 
posibilităţilor de exploatare a auuţiilor 
ţării. 

Subsolul. 
Proiectul face o serie de recoman

dări în ceea ce priueşte modificările de 
adus legii minelor şi insistă mai ales 
asupra necesităţii unor noi prospecţiuni 
pentru aflarea ţiţeiului, cari sunt parali
zate de actuala lege a minelor. In legă
tură eu aceasta proeetul preuede o ra
ţionalizare şi intensificare a exploatărilor. 

Valorificarea producţiei solului. 
E problema cea mai importantă a 

anteproiectului. Întreaga încercare de 
îmbunătăţire economică a ţării, se ba
zează pe reuşita celor propuse în această 
direcţiune. Ideia călăuzitoare este : „pro
ducţia agricolă trebue sporită" şi „acest 
spor repede şi sigur îl putem obţine îna
inte de toate prin raţionalizarea culturii 
pe exploatările mijlocii şi mari. Supra
faţa lor cuprinde jumătate din suprafaţa 
arabilă a ţării, iar conducătorii lor sunt 
mai apţi pentru a primi şi executa sfa
turile pentru ridicarea producţiei". 
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Pentru aceasta e necesar un regim 
juridic şi unul financiar special. 

Regimul juridic este cel inspirat de 
măsurile luate în Germania şi cere 
fixarea unor loturi de pământ indiuizi-
bile, pentru proprietăţile mai mari de 
25 ha. Pe lângă aceasta se ua ueni cu 
uşurări de taxe — în special cele pe 
succesiuni — şi eu alte ajutoare din 
partea Ministerului Agriculturii. 

Ajutoarele financiare sunt necesare 
mai ales în ce priueşte aprovizionarea 
eu maşini a acestor exploatări. E ne
cesar un important import de tractoare 
şi ireere care să se facă eu sprijinul 
Creditului Funciar Rural şi a Băncii 
pentru Industrializarea agriculturii. 

Din punct de uedere tehnic, ante
proiectul arată o serie de măsuri pentru 
aplicarea unui asolament raţional, după 
regiune, introdueându-se după o anumită 
normă cultura leguminoaselor şi a nu
treţului sămânat. Pentru aceasta ua fi 
neuoie de o încurajare din partea sta
tului a acestor culturi prin asigurarea 
unui debuşeu la export cât şi prin scu
tiri de taxe şi impozite. 

Referitor la cultura grâului se pre
conizează introducerea unui grâu de 
calitate asemănător grâului Manitoba. 
Aceasta ar putea găsi o mai mare cău
tare şi la un pref mai bun pe pieţele 
străine. Producerea şi comercializarea 
lui ar trebui organizată în societăţi mixte, 
iar încurajarea care s'ar da să fie în 
primii ani pe lângă inlesniri la transport 
şi înmagazinare în silozuri şi scutirea 
de a eeda deuize BNR. 

Ridicarea producţiei exploatărilor mici. 
Paralel eu acţiunea de mai sus, 

trebue dusă una similară pentru ridi
carea exploatărilor miei. 

Problema e mult mai uasfă şi mai 
grea şi ea face parte dintr'un plan în
tocmit de Ministerul Agriculturii. Antepro
iectul face totuşi eâteua precizări pentru 
punctele unde trebue mai ales insistat: 

1. lnuăţământul agricol, prin şcoli, 
conferinţe, loturi demonstratiue şi îndru
marea către agricultura intensiuă fără 
întrebuinţarea îngrăşămintelor artificiale 
cele naturale fiind suficiente. 

2. Asolamentul uariat prin introdu
cerea mai ales a culturii nutreţului să-
mânat. 

3. Comasarea proprietăţilor. 
4. Introducerea lucrului în comun pe 

anumite locuri prea mici, pentru a se 
putea lucra pământul şi deaeurmezişul. 

5. Pentru raţionalizarea agriculturii e 
neuoie de mijloace de tracţiune. Cumpă
rarea de uite şi unelte se poate realiza 
prin acordarea de credite şi organizarea 
producţiei de uite. Pentru maşinile ne
cesare ele ar urma să fie puse la dis
poziţia ţăranilor direct sau prin eoope-
ratiue eu ajutorul unor credite de 5—7 ani. 

Culturile speciale. 
Cum ar fi soia şi plantele textile, 

trebuese încurajate în mod eu totul 
deosebit, dat fiind posibilităţile mari de 
export ale acestor ariieole. 

Legumicultura, pomicultura, viticultura. 
E necesară încurajarea ei atât pentru 

hrana sătenilor cât şi pentru export. 

Animalele. 
Sunt temelia agriculturii. Creşterea 

lor trebue susţinută în uederea măririi 
exportului lor. Posibilităţile de export 
sunt azi foarte mari, totuşi creşterea ui-
telor e în decadenţă. Anteproiectul arată 
o serie de măsuri necesare pentru spo
rirea producţiei de animale. 

Industria agricolă. 
Cu toate că este „cea mai naturală 

dintre industrii", ea nu cunoaşte decât 
o desuoltare foarte slabă. Industrializarea 
producţiei agricole, poate aduce o spo
rire a ualorii exportului nostru. Laptele, 
carnea, fructele, uinul sunt suscepti
bile de o largă industrializare. Aceste 
industrii ar trebui aşezate în regiunile 
producătoare, mai ales pentru produ
sele cari nu pot fi uşor transportate, 
cum ar fi laptele. 

Pentru completarea măsurilor de în
curajare a agriculturii, anteproiectul pre-
uede îneă o serie de măsuri pe cari să 
le ia statul în ordinea legislatiuă, sta
bilind scutiri de taxe uamale pentru ma
şini agricole, reducerea şi desfiinţarea 
de taxe eari greuează agricultura, ea 
taxele de succesiuni, taxe pe apele în
trebuinţate la irigaţie, scutirea de im
pozit a uitelor până la un anumit număr, 
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desfiinfarea taxelor comunale la bariere, 
fixarea de preturi maximale, înfiinţarea 
unui institut de îmbunătăţiri funciare. 

Cu acele reeomandări, problema 
agriculturii româneşti trebue să găsească 
o soiufie eare să-i permită desuoltarea 
pe care o merită. 

Dr. N. N. PETRA. 

(Va ^urma). 

Ordinea gospodărească. 
Măsurile luate pentru inventarierea avutului public 

sunt în curs de executare. Caracteristica lor faţă de 
încercările de până acuma constă în faptul, că în afară 
de înregistrarea bunurilor prin obiectul şi valoarea lor 
materială, se caută a se întreprinde şi o anchetă care 
să scoată la iveală eventualele uzurpări sau înstrăinări 
nejustificate ale elementelor cari alcătuesc patrimoniul 
material al Statului, ţinuturilor, comunelor şi al tuturor 
persoanelor juridice de drept public. 

Se pare că ne găsim în faţa primei operaţiuni de 
acest gen în România. Este adevărat că s'au mai făcut 
încercări în direcţiunea aceasta. încă prin legea admi
nistrativă din 1936 se dispusese ca administraţiunile lo
cale să-şi înregistreze inventarul în registre anume în
tocmite. Chiar această dispoziţiune fusese luată încă din 
1933 pe cale de deciziune a autorităţilor tutelare. To
tuşi dacă asemenea măsuri fuseseră ordonate, nu exi
stau norme mai amănunţite. In afară de câteva clasi
ficări ale bunurilor patrimoniale, nicio lămurire mai 
deosebită nu se dase în această privinţă. De aceea, 
dacă fiecare autoritate introdusese registrele, în schimb 
prin defectuozitatea înregistrării, nu se făcuse prea mare 
lumină în labirintul de cifre pe care-1 comportă o atare 
operaţiune. 

Dar nu numai atât. Instrucţiunile în legătură cu 
ţinerea inventarului prevedeau că modificările interve
nite se fac la începutul fiecărui an. De aceea în tot 
cursul celor douăsprezece luni ale unui an, nu se cu
noştea decât cifra valorii averii dela începutul anului 
respectiv. Faptul acesta era de sigur mai grav de cât 
cel pe care I-am enunţat mai sus. In cursul unui exer
ciţiu financiar, patrimoniul unei.instituţiuni publice cum 
e comuna, poate să sufere importante modificări cari 
să caracterizeze o adevărată muncă constructivă. Totuşi 
registrele nu spuneau nimic în această privinţă şi ră
mâneau neschimbate, timp de douăsprezece luni. 

Mai era apoi la mijloc un neajuns subzidiar care 
mărea neexactitatea datelor. Modificările inventarelor 
se făceau pe bază de indicaţiuni date de diversele ser
vicii, fără săi se confrunte registrele de contabilitate. In 
felul|acesta modificările la inventar depindeau în mare 
parte şi de buna sau reaua credinţă a funcţionarilor 

ă să mai punem la socoteală faptul, că chiar indica-

ţiunile valorilor deveneau foarte subiective depinzând 
în mare parte de aprecierea funcţionarului însărcinat 
cu evaluarea diferitelor adausuri succesive. De aceea 
putem zice că ceea ce s'a făcut până acuma, constituia 
doar o dibuire de a pune la punct o lucrare a cărei 
însemnătate de mari proporţii nu putea fi trecută încă 
multă vreme cu vederea. 

Nu este de mirare deci, că dacă se caută să se 
pună ordine în avutul şi gestiunea publică, trebueşte 
sesizată problema în însuş temeiul ei, adecă : întocmirea 
judicioasă a inventarului respectiv. Lucrările începute 
în această privinţă trebuesc însă puse la punct cu cea 
mai mare minuţiozitate şi supraveghiate apoi conţinu, 
pentru ca odată stabilită valoarea actuală a bunurilor 
publice, să se poată înregistra permanent şi imediat, 
oscilaţiunile sale, atât la activ, cât şi la pasiv. Numai 
în felul acesta putem avea oricând o oglindă fidelă a 
avutului public şi în consecinţă a coeficientului care 
dă randamentul exploatărilor economice, aparţinând 
diferitelor colectivităţi juridice şi administrative ceea ce 
este poate chiar mai important decât fondul exploatării 
însuş, Intr'adevăr se ştie că ţara noastră nu este lipsită 
de bogăţii naturale de diverse categorii. Totuşi popu-
laţiunea are un standard de vieaţă foarte puţin îmbu
curător, datorită faptului că prin neexploatarea raţio
nală a bogăţiilor publice, ea nu-şi poate pune în va
loare munca şi capacitatea pe care o are. Problema 
inventarului public ne interesează deci nu numai ca 
cifre comparative între activ şi pasiv ci mâi mult ca* o 
dovadă a câmpului de muncă pe care-1 poate oferi 
populaţiei muncitoare spre a-i da acesteia ocâziunea 
de a munci, a crea şi a se instrui. 

Ca rezultat al măsurilor luate se cunosc până a-
cuma cifrele patrimoniului Statului atât la activ, cât şi 
la pasiv. La activ averea naţională însumează cifra de 
cea, 300 miliarde Lei, iar la pasiv cifra de peste 
120 miliarde Lei, Diferenţa între aceste două cifre ale 
inventarului patrimoniului public ne dă o icoană fidelă 
a capacităţii noastre materiale care este de aproape 
200 miliarde Lei, In această sumă intră tot activul curat 
mobiliar şi imobiliar, pe care-1 are Statul româa. 

Odată constatată valoarea inventarului Statului 
s'au produs în jurul stabilirii ei diverse comentarii spre 
a arăta că ea poate fi incomparabil mărită. Diferite 
persoane ocupând funcţiuni importante au demonstrat 
că fiecare capitol al inventarului se pretează la inter
pretări diverse ca normă de stabilire a valorii sale, 
S'a mers chiar atât de departe încât s'a afirmat că au 
rămas neevaluate muzeele, căderile de apă, zăcămin
tele reale carbonifere şi metalurgice, etc, etc. Afirma-
ţiunile pot fi adevărate. Sunt în inventarul avuţiei pu
blice diverse grupări cari pot avea diverse căi de eva
luare financiară. Dar dacă aceste afirmaţiuni sunt ade
vărate, concluziunile la cart se ajunge pot să fie de 
multe ori greşite. Dar aici trebueşte făcută o distincţiune. 
Să nu se scape din vedere că s'a urmărit avutul ma-
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terial al colectivităţii publice. In acest avut este cazul 
să se înţeleagă mai cu deosebire cel productiv. Dacă 
este aşa, trebuesc mărginite lucrurile la aceea ce se nu
meşte avere materială productivă, în care'nu pot intra 
nici muzeele şi nici căderile de apă neamenajate. 
Muzeul reprezintă o avere spirituală, demonstrând sen
sibilitatea şi puterea artistică de creaţie a unui popor. 
Valoarea acestei creaţiuni este o problemă de interpre
tare care nu poate să fie aceeaş pentru oricine. Intra-
devăr una este pentru noi valoarea mănăstirilor bizan
tine pe cari le avem împrăştiate în tot cuprinsul ţării 
şi alta pentru Germani sau Englezi, Pentru noi valoarea 
acestor mănăstiri poate să fie infinită: orice ni s'ar da 
pe ele, n'ar fi un preţ de vânzare; pentru streini ele 
pot să aibă o valoare mai puţin importantă, ba chiar 
să nu-i intereseze decât în măsura în care pot repre
zenta un specific naţional într'o ţară oarecare. Ori 
această măsură poate să fie uşor exprimată în cifre. 
De aceea obiecţiunile acestea cu evaluarea muzeelor 
şi a obiectelor de artă naţională ca făcând parte din 
patrimoniul nostru material, nu pot să fie întemeiate. 
Tot aşa se pune problema cu căderile de apă neame
najate cari nu pot fi înregistrate prin valori dacă nu 
produc, şi cu zăcămintele minerale neexploatate- De 
altfel principiul juridic şi economic al inventarului, 
pleacă dela preţul pieţii unui bun, evaluat pe baze de 
rentabilitate şi productivitate. 

Să admitem cu toate obiecţiunile de mai sus, că 
valoarea inventarului public nu este cea reală. Dar 
atunci se pune întrebarea: există vreun inventar patri
monial perfect egal ca valoare în orice interpretare? 
De sigur că nu. Factorii de conducere se străduesc să 
întocmească un inventar a cărei valoare să fie cât mai 
aproape de realitate. Este tot ceea ce se poate pretinde 
la întocmirea unui inventar. De aceea să privim in 
acelaş fel şi bunurile cari intră în compunerea inven
tarului nostru public» 

Privind astfel lucrurile ajungem la adevăratul sens 
al inventarului: întronarea ordinei gospodăreşti. Indi
ferent de valoarea lui, inventarul trebueşte înregistrat, 
ţinut la curent şi administrat după cele mai bune şi 
raţionale sisteme. In felul acesta se evită şi uzurpările 
şi înstrăinările căutate astăzi să fie descoperite şi se pot 
urmări ştiinţificeşte toate lipsurile şi neajunsurile exploa
tării. Urmărirea şi descoperirea acestor elemente sunt 
motive suficiente cari să justifice întocmirea inventarului 
Iar dacă plecând de aici, lucrurile se vor desvolta în 
bine, cu atât mai fericite vor fi rezultatele. 

Ing. QHEORQHE BRÂNDUŞ. 

Posibilităţile acordului economie 
româno-german. 

Efectul acordului româno-german va fi, poate, 
de a plăti articolele industriale importate mai scump 
decât le plătim azi, dar nu pentru toate articolele, 
deoarece multe din industriile parazitare de azi, nu 
vor mai avea raţiunea de a fi. E vorba de industriile 

artificiale, care nu au o bază firească de existenţă şi 
care trăiesc numai Ia adăpostul tarifelor vamale sau 
al celorlalte măsuri de excepţie. 

Industriile artificiale nu sunt în interesul econo
miei naţionale, pentru că ele trăiesc în dauna consu
matorului intern şi pentru că cea dintâi schimbare de 
conjunctură poate să le facă să dispară, transfor-
mându-Ie în capital mort. Desigur, nu poate fi vorba 
aci de industria apărării naţionale, pe care orice Stat 
trebue s'o asigure cu orice sacrificiu, dacă ţine să-şi 
păstreze independenţa politică. 

Se pune însă fireasca întrebare : dacă vom lăsa 
piaţa românească să fie inundată de articole indu
striale străine, aceasta nu echivalează cu o renunţare 
Ia industria naţională ? Aceasta nu însemnează a di
struge ceea ce s'a clădit cu atâta jertfă până acum ? 
Urmează să rămânem permanent o ţară agricolă, fără 
nici o grijă pentru desvoltarea completă a economiei 
româneşti? 

Desigur nu; mai întâi nu este vorba de a încu
raja orice articol industrial din afară. Şi apoi socotim 
că este absolut necesar de a revizui politica noastră 
economică de până acuma, îndreptând greşelile ce 
s'au făcut printr'o industrializare forţată în dauna unei 
agriculturi neglijate. 

E bine să se ştie că nici o industrie viabilă nu 
poate lua naştere atâta vreme cât ea nu se înteme
iază pe condiţiunile naturale, care să-i permită dura
bilitatea ei în timp. Toate acele industrii care s'au în
fiinţat la adăpostul măsurilor de exagerată protecţie, 
în ciuda lipsei materiilor prime, nu au sorţi de iz
bândă şi nici o raţiune de a trăi. 

Cum poate o ţară să-şi creieze o industrie via
bilă atâta vreme cât 80% din populaţia ei trăieşte din 
agricultură într'o stare de nepermisă inferioritate eco
nomică ? 

Condiţia fundamentală pentru desvoltarea unei 
industrii în România este ridicarea standardului de 
vieaţă a ţăranului. El reprezintă 80°/ 0 din populaţia ţării 
şi deci el însumează marea masă a consumatorilor. 
Dar standardul de vieaţă al agricultorului nostru este 
atât de redus încât legiuitorii noştri au fost perma
nent obligaţi să-I ajute sub diferite forme. 

Ţăranul nostru are nevoi reduse şi mijloace re
duse. Atâta vreme cât jiu vom face toate eforturile 
pentru ai asigura mijloacele de trai, orice încercare 
de industrializare intensivă va fi zădărnicită. 

Prin urmare, pentru a nu pune plugul înaintea 
boilor, preocuparea noastră de căpetenie trebue să 
fie de a ridica nivelul de vieaţă în general şi al ţără
nimii în special. 

Dar aceasta nu se poate face decât luând mă
suri pentru intensificarea agriculturii şi pentru găsirea 
pieţelor sigure de desfacere a produselor ei. Acesta 
trebue să fie unul din obiectivele acordului economic 
româno-german. 
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Dovadă că afirmatiunea noastră este exactă, 
avem exemplul fabricilor de zahăr, de sticlă, de în
călţăminte, de ciment, care nu lucrează decât cu o 
parte din puterea lor de producţie. 

Vorbim de suprainvestiţiuni, întru, cât capacitatea 
de lucru a multora din fabricile noastre e mai mare 
decât posibilităţile de desfacere. Dacă cercetăm însă 
cauzele pentru care nu se pot desface produsele in
dustriei naţionale, constatăm că ele se reduc la con
sumul insuficient al populaţiei ţărăneşti. 

Să luăm un exemplu: România consumă 5,2 kg. 
zahăr pe cap de locuitor, în îimp ce Germania con
sumă 22 kg., Franja 23,5 kg.,'Belgia 26.1 kg. şi 
Anglia 43,7 kg. 

Fabricile noastre de încălţăminte produc pe an 
V/i milioane perechi de ghete, ceea ce înseamnă că 
sunt încă multe milioane de locuitori cari poartă 
opinci sau cari rămân neîncălţaţi. 

Acelaş lucru se petrece şi cu alte bunuri pro
duse în ţară. 

Desigur, dacă agricultorii români îşi vor spori 
producţia şi îşi vor mări veniturile mijlocii, vor putea 
consuma mai mult. 

Se pare că trăim într'un cerc viţios: dacă sporim 
veniturile populaţiei, nevoile ei vor creşte; pe de altă 
parte se poate spune că dacă nevoile populaţiei vor 
creşte, ea va produce mai mult. Nu credem totuşi că 
e mai uşor să convingi un popor de a-şi spori ne
voile, dacă nu dispune de mijloacele necesare, decât 
de a-i spori mijloacele, pentru a-şi creia nevoile pe 
care azi nu le simte. 

Numai după ce se va ridica standardul de vieaţă 
al populaţiei agricole vom putea' să ne gândim la o 
mare industrie naţională. Până atunci, prima noastră 
datorie este de a ne ocupa de punerea în valoare a 
bogăţiilor solului şi subsolului. 

Dacă producţia cerealelor în România este atât 
de scăzută, nu se datoreşte solului, ci rudimentarelor 
cdndîţiuni de exploatare. Pământul României ar trebui 
să dea opiimum de producţie pe care-1 cunoaşte Eu
ropa. Din nenorocire însă, lucrurile se petrec altfel. 
Producţia medie de grâu în România este de 10 quin-
tale la ha., pe câtă vreme în Olanda producţia se ri
dică la 28 quintale, iar în Danemarca chiar la 30 quin-
tale Ia ha. 

Acelaş lucru cu porumbul. 
România produce numai 10—12 quintale Ia ha, 

pe când Iugoslavia produce 15 quintale, iar Italia, a 
treia (ară producătoare de porumb, atinge 20 quintale 
la ha. 

Orzul românesc este de o calitate excepţională. 
El ocupă primul loc la export în Europa, reprezentând 
20 până la 26 la sută din valoarea comerţului mon
dial de orz. Dacă cultura lui ar fi mai raţională şi 
valorificarea lui ar fi mai bună I.-.. 

Agricultura românească trebue ajutată să pue în 
valoare tot pământul cultivabil şi să îmbunătăţească 
condiţiile de producţie. 

Cu ce ne poate ajuta Germania ? Cu două lu
cruri : cu instrumentaj agricol şi cu asigurarea pieţelor 
de desfacere. 

Totodată va putea spori producţia altor plante, 
care, dacă nu-şi găsesc folosinţa în consumul intern, 
formează un important instrument de schimb (soia, e tc) . 

Siguranţa pieţei de desfacere pentru agricultura 
românească este mai importantă chiar decât chesti
unea preţului. 

Până acum umblam cu grâul nostru pe toate 
pieţele, după cum bătea vântul, şi de^multe ort când 
ni se deschidea o piaţă, aveam impresia unei conce
siuni ce ni se făcea. 

Mai aşteptăm dela acest acord desvoltarea indu
striilor agricole. Fabricile de conserve, care azi lu
crează numai pentru nevoile noastre de consum, vor 
putea fi sporite, producând pentru nevoile de import 
ale Germaniei. Fructele noastre, care zac astăzi neva
lorificate, vor putea fi transformate în marmelade, 
pentru nevoile de export, etc. 

(„Universul"). 

Deriziunile Comisiunii Centrale Fiscale 
pe timpul dela 30 Aprilie 1938-15 Martie 1939*) 

privitoare şi la operaţiunile Bancare. 
(Urmare). 

894. 
Schimbarea de creditor efectuată după modificarea 

adusă regimului creditelor în străinătate prin decretul 
lege din 18 August 1937, poate fi un impediment la 
acordarea scutirei de impozit mobiliar prevăzută de 
art. 24, alin. e) din legea contribuţiilor directe? 

Considerând că potrivit art 24, litera e) punctul 1 
din legea contribuţiunilor directe se mai scutesc de 
impozitul mobiliar şi dobânzile până la 10 la sută in
clusiv orice fel de comision, curgător la creditele în 
monedă străină ce s'au deschis sau se vor deschide în 
străinătate comercianţilor şi industriaşilor români; 

Considerând că potrivit aceluiaşi articol punctul 4, 
litera c) una din condiţiunile pentru acordarea de prin
cipiu a scutirii de impozit mobiliar este ca creditorul 
din străinătate să fie o persoană juridică distinctă de 
firma din ţară şi să nu aibă faţă de întreprinderea de
bitoare nicio altă calitate decât aceia de creditor, adică 
să nu participe sub nicio formă la împărţirea benefi
ciilor întreprinderii din ţară; 

Considerând că dacă la data solicitării scutirei de v 

principiu a impozitului mobiliar sunt cumulate în mâna 
creditorilor din străinătate, atât calitatea de creditor 
cât şi calitatea de acţionar, una din condiţiunile exprese 
cerute de legiuitor nu mai este îndeplinită; 

Considerând că chiar dacă ulterior de către cre
ditorul din străinătate ar fi transmise acţiunile unei 
persoane cu totul distincte, organele fiscale de consta
tare n'au posibilitatea să controleze sinceritatea opera
ţiunii de transmisiune şi că această transmisiune n'a 
fost făcută pro-causa. 

Comisiunea decide că schimbarea de creditor 
efectuată după modificarea adusă regimului creditelor 
în străinătate prin decretul-lege din 18 August 1937, 
nu poate constitui un drept pentru acordarea scutirii 
de impozit mobiliar prevăzută de art. 24, litera e) din 
legea contribuţiunilor directe, 

*) Publicat in Monitorul Oficial Nr. 104 din 6 Mai 1939. 
pag. 2876-2887. 



„ŢANŢARIANA" 
INSTITUT D E CREDIT ŞI ECONOMII, SOCIETATE P E ACŢII IN ŢÂNŢARI, 

CONVOCARE. 
In conformitate cu hotărîrea Consiliului de administraţie şi Comitetului de censori din 21 Iunie, 

completată cu cea din 20 Iulie a. c , precum şi în temeiul Art. 29 lit. h) din Statute convocam prin aceasta 

adunarea generală extraordinară 
a acţionarilor institutului de credit şi economii „ŢANŢARIANA", S. A. în Ţânţari pentru ziua de 15 August 1959. 
ora 5 p . m., în Şcoala Primară din Ioc cu următoarea 

ORDINE DE El: 
1. Deschiderea şi constituirea Adunării Generale; 
2. Pertractarea Bilanţului, Co. Profit şi Pierdere la 50 Iunie a. c.; 
5. Fuzionarea institutelor „FRĂŢIA", S. A. în Vlăden', cu „ŢÂNŢĂRIANA", S. A. în Ţân

ţari, cu respectarea §-Iui 28 din Statutele Băncii; 
4. Modiţicarea Statutelor. — Adoptarea Statutelor „Tip" conformate dispoziţiunilor Consiliului 

Superior Bancar; 
5. Stabilirea ordinei de zi pentru ADUNAREA GENERALĂ CONSTITUANTĂ a celor 

2 institute „FRĂŢIA" şi „ŢÂNŢĂRIANA" pentru şedinţa lor comună de unire. 

Ţ â n ţ a r i, în 20 Iulie 1939. 
Consiliul de Administraţie. 

„ F R Ă Ţ I A " 
institut de credit şi economii, societate pe acţii in Vlădeni. 

CONVOCARE. 
In conformitate cu hotărîrea Consiliului de administraţie şi Comitetului de censori din 25 Iunie a. c, 

precum şi în temeiul Art. 29 litera h) din Statute, convocam prin aceasta 

adunarea generală extraordinară 
a acţionarilor institutului de credit şi economii „FRĂŢIA", Soc. An. în Vlădeni, pentru ziua de 15 August 1959, 
ora 5 p . m., în Şcoala Primară din Ioc cu următoarea 

ORDINE DE El: 
1. Deschiderea şi constituirea Adunării Generale ; 
2. Pertractarea Bilanţului, Co. Profit şi Pierdere la 50 Iunie 1959; 
5. Fuzionarea institutelor „FRĂŢIA" S. A. în Vlădeni, cu „ŢÂNŢĂRIANA" S. A. în Ţânţari 

cu respectarea §-ului 28 din Statutele Băncii; 
4. Modificarea Statutelor şi a Capitalului social. Adoptarea Statutelor „Tip" în conformitate 

cu dispoziţiunile Consiliului Superior Bancar; 
5. Stabilirea ordinei de zi pentru^ „ADUNAREA GENERALĂ CONSTITUANTĂ" a celor 2 

institute ,FRĂŢIA" şi „ŢÂNŢĂRIANA" pentru şedinţa lor comună de unire. 
V l ă d e n i , în 25 Iunie 1939. 

Consiliul de administraţie. 

Tiparul Institutului de Arte Grafice „Daeia Traiană", s. a., Sibiu. — 29 Iulie 1939. 




